



# 建筑策划与设计

Architectural Programming and Design

庄惟敏 著

Zhuang Weimin

中国建筑工业出版社

## 图书在版编目 (CIP) 数据

建筑策划与设计/庄惟敏著. —北京: 中国建筑工业出版社,  
2016.4

ISBN 978-7-112-19332-5

I. ①建… II. ①庄… III. ①建筑工程—策划②建筑设计  
IV. ①TU72②TU2

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2016) 第069167号

责任编辑: 徐冉 黄翊  
责任校对: 陈晶晶 关健

## 建筑策划与设计

庄惟敏 著

\*

中国建筑工业出版社出版、发行 (北京西郊百万庄)

各地新华书店、建筑书店经销

北京嘉泰利德公司制版

北京君升印刷有限公司印刷

\*

开本: 850×1168 毫米 1/16 印张: 22<sup>3</sup>/<sub>4</sub> 字数: 477 千字

2016年4月第一版 2016年4月第一次印刷

定价: 59.00 元

ISBN 978-7-112-19332-5

(28568)

版权所有 翻印必究

如有印装质量问题, 可寄本社退换

(邮政编码 100037)



# 序

工业时代之前的那种将理论与工法相融会、固守人文与科技并举的经典建筑学连同那个时代的传统建筑师们，正被因知识膨胀而越来越精细化分工的时代导向一种逐渐被人们遗忘的境地，建筑学的学术边界变得越来越模糊，建筑设计有被描述为一种意识形态上的艺术创作行为的趋向。在这一潮流的背景下，建筑策划似乎是一个“非建筑”问题，许多创作型的建筑师们对此鲜有关注。然而，我们不会忘记20世纪战后重建以及欧洲城市化进程中，那些强调理论囿于实践，注重创作思想与技术实证相结合的伟大的建筑师们曾坚实地推动了城市、乡村与建筑人工环境的发展，我们看到了其中建筑策划思想的闪现。今天我们依旧持续地思考和延伸建筑策划的理论与实践并致力于广泛传播，正是源于我们执着地认为：科学合理的设计任务书是保障当下中国最广泛、最大量的城市与乡村建筑公众利益诉求的核心。

2000年笔者在博士论文研究的基础之上出版的《建筑策划导论》距今已有16年了。2014年由科学出版社出版的、全国科学技术名词审定委员会公布的《建筑学名词》一书已经将建筑策划列为建筑学专有名词。建筑策划的概念、理论、方法不仅为业界所接受，而且近几年建筑策划的实践以及建筑师将建筑策划与建筑设计结合开展的业务实践也日益增多，极大地完善和丰富了建筑策划的学科体系。

但我们也必须看到，建筑策划的理论研究和实践在中国开展得并不理想，许多建筑师仍在传统的运行模式中被动地按照业主所拟定的设计任务书进行设计，显得缺乏科学性与逻辑性。建筑师作为绘图员，很多时候只是帮助业主或领导来完成他们头脑中想象的某种建筑外形的困境仍没有消除。建筑空间和内容设置的非理性、功能组织的不合理，以及将建筑设计曲解为仅仅是造型外观的营造，这都直接或间接地导致了我们的建筑使用功能不合理，经济效益、环境效益和社会效益低下。同时，因缺乏建筑策划而带来的建筑短命的现象一点都不亚于建造质量问题，它已经变成了我国当今造成社会资源巨大浪费的关键性问题。这些都从根本上否定了建筑学的基本价值，在这一语境下探讨建筑策划与设计便具有时代的意义。

建筑策划在国外已有法律可循。法律规定，政府投资的公共建筑，如养老院、学校、医院等，在规划设计之前必须要进行建筑策划研究，设计任务书必须要经过政府认可的建筑策划研究机构的审查，后续承担这类项目设计任务的建筑师要求具备相应的建筑策划的专业知识。实际上，建筑策划原本就应该归属于建筑师的职业范畴，这一点在国外已经得到了普遍认同。UIA的章程里有明确规定，建筑师要为业主提供全方位的服务，这种服务不仅包括建筑设计，也包括前期研究；或者说，

广义的建筑设计本来就是涵盖前期研究的。建筑师作为自由职业者，就像医师、律师、会计师一样，建筑师也是业主的置业顾问，就应该研究建筑项目的设计到底怎么做、设计依据是什么。设计依据所具有的理论特质，包括更深刻的社会、经济、人文因素等的研究都应该作为建筑师的业务范畴。建筑策划作为国际化职业建筑师的基本业务领域之一，其理论已成为建筑学理论的基本组成部分，多学科融合的建筑策划方法也将成为当今职业建筑师的一项基本技能。

对照 16 年前《建筑策划导论》中的建筑策划框架，其理论核心和原理没有变化，但是方法及实践随着建筑学及建筑实践的开展又有了一定的丰富。本书将视野扩大到整个人居科学的范畴，旨在为读者提供一个建筑策划的更新版。在 16 年研究及实践的基础上，重新梳理和界定建筑策划的概念和原理，并结合大数据、模糊决策等跨学科的研究，对建筑策划的操作程序和方法进一步进行论述和引介。本书的重点是结合近年来建筑策划的研究案例以及在策划指导下的建筑设计的案例分析，尽量为读者呈现出建筑策划与建筑设计互动关联的研究成果。

本书不是简单地再版《建筑策划导论》，而是一次研究的升级。部分章节源于笔者近年发表的一些论文以及笔者指导研究生完成的与建筑策划相关的理论、方法研究及实践成果，对其进行系统地编纂、梳理，形成这本专著。它的意义在于要改变当下中国建筑师的职业范围和职业习惯，顺应世界的潮流，符合当下新型城镇化的发展需要，使我们建筑师的知识结构更加健全，让我们建筑师的职责更加明确，此外，也使我们的城市建设的决策者和开发商们能够了解和熟悉如何理性、客观地推进我国的城镇化建设，避免一个错误的开始，使我们的建筑具有更强的生命力，使我们的城市更能体现人文关怀。

如果说半个世纪以来的建筑策划研究成果教会了我们作为职业建筑师以“用最少的钱，盖最好的房子”的职业精神为目标的建筑策划技能和方法，那么今天我们在人居科学理论的指导下，在大数据、互联网、模糊决策等相关科学领域发展成果的基础上，推进的对建筑策划理论、方法和实践的研究将是对建筑师核心业务、技能和方法的体系性的拓展，更是对建筑师职业概念和职业使命的升级。

本书并未涉及建筑策划的收费标准、委托方式和验收标准，这些问题也是我们未来研究的方向之一。

庄惟敏

2016 年 1 月 30 日于清华园

## Preface

The classic architecture before the industrial age, which celebrates the integration of theory and practice, and that of humanity and science, is being forgotten due to the contemporary trend of more and more detailed labor division resulting from knowledge expansion, along with traditional architects of that age. The subject boundary of architecture is becoming more and more obscure and there is a rising trend to describe architecture design as an ideological behavior of art creation. In this context, architectural programming seems to be an un-architectural issue, thus many creative type architects seem to pay little attention to it. However, the great architects who emphasized theory comes from practice and valued the combination of creative thoughts and technology, have firmly promoted the development of urban and rural architectural environment in the post-war reconstruction and the European urbanization process. They are not to be forgotten and we can see the idea of architectural programming shining among them. Today, we keep thinking and expanding the theory and practice of architectural programming, and devote ourselves to spreading the thoughts, based on our clinging belief that a scientifically rational design specification is the core to the public interest demands of urban and rural architecture environment contemporarily in China.

It's been 16 years since the author published the *Architectural Programming Guide* based on the doctoral dissertation research in 2000. The *Chinese Terms in Architecture*, published by the Science Press and the Chinese National Committee for Terms in Sciences and Technologies in 2014, has listed architectural programming as an architectural proper noun. Not only are the concept, theory and method of architectural programming accepted by the industry, the practice of architectural programming and that of architects combining architectural programming and designing is increasing in recent years, which vastly perfect and enrich the discipline system of architectural programming.

But it also has to be our awareness that the research and practice of architectural programming in China are not ideal. A lot of architects are still in the traditional operation mode that are neither scientific nor logical, in which architects design passively according to the design specification written by clients. Architects nowadays are still facing the difficulty that they're operating merely as drawing tools that help clients realizing the architectural features from their own imagination. The irrational arrangements of architectural space and content, the unreasonable function organization and the misinterpretation of architectural

design as only the construction of its appearance, have all led to the malfunction and inefficiency economically, environmentally and socially in our architecture, directly or indirectly. At the same time, the problem of short-lived buildings resulting from lacking architecture programming is nothing less important than the construction quality problem. It has become the key problem that cause huge waste of resources contemporary in China. All of these facts are fundamentally denying the basic value of architecture, hence the discussion on architectural programming and designing will be significant under the circumstances.

There are already certain laws to follow for architectural programming abroad. By law, government funded public buildings, such as nursing homes, schools and hospitals, have to conduct an architectural programming research; the design specification has to be reviewed by government-approved architectural programming research institution; and the architects undertaking such projects are required to have relevant expertise. In fact, architectural programming should be part of professional architecture design, and this has been widely accepted abroad. The UIA charter includes clear regulations that architects should provide clients with comprehensive services which include architecture design as well as preliminary study. Or we can say that a generalized architecture design process should include preliminary researches all along. Architects, as freelancers, are like doctors, lawyers and accountants. Architects are their clients' property consultants, and should do their research on the proper designing method and basis of the project. The theory specialty of the design should be included in the service areas of architects, including researches on more profound social, economic and humanity factors. Architectural programming theory has become one of the basic components of architecture theory, and the multi-disciplinary architectural programming method will also become a basic skill for contemporary professional architects.

In comparison to the architectural programming framework in *Architectural Programming Guide* 16 years ago, the core theory and principle haven't changed, but the method and practice have been enriched with the development of architecture and practice. This book include human settlements science into the field of vision, aiming to provide the readers with an updated version of architectural programming. Based on 16 years' researches and practices, this book redefines the concept and theory of architectural programming. Also it further discusses and introduces the programs and methods of architectural programming, combining with multi-disciplinary researches such as big data and fuzzy decision. The key point of the book is presenting to the readers the research results of interacting architectural programming with architectural designing, combining recent architectural programming research cases and case analysis of architecture design with guidance of architectural programming.

This book is not a simple republication of *Architectural Programming Guide*, but

an update of research. Some chapters in this book are based on recent publication of the author and the research and practice results on architectural programming related theories and methods of postgraduates tutored by the author, which are systematically compiled and reviewed. The meaning of this book, is to change the professional scope and habits of Chinese architects so that they can keep up with the world trend and meet the needs of new urbanization developments, to perfect the knowledge structure of architects, and to further clarify the responsibility of architects. Besides, this book also aims to tell the decision makers and developers how to promote the construction of urbanization in a more rational, reasonable and logic sense, how to avoid a wrong start, and how to make our architecture more vital and our city more humane.

The research results of architectural programming in the last half century have taught us the programming skill and method of how to “build the best with the least” as a professional architect. Nowadays, under the instruction of human settlements science, it’ ll be an update of architects’ professional concept and responsibility to further promote the research on architectural programming theories, methods and practices, combining with the developments of related fields of science such as big data, internet and fuzzy decision. The study will not only help expand the architect core business, skills and methods, but also update the concept of practicing and professional mission of architects. This book does not cover architectural planning fees standard, method of authorize and acceptance criteria, these issues are also our research direction in the future.

Zhuang Weimin

Jan 30th, 2016



# 目 录

## 序

1 问题的提出与建筑策划的定义 .....	001
1.1 当今建筑学发展的背景与问题的提出 .....	001
1.1.1 建筑学发展的简要回顾 .....	001
1.1.2 人居科学架构下的建筑学体系构成 .....	001
1.1.3 建筑策划——问题的提出 .....	002
1.1.4 建筑策划概念的引出及明确化 .....	006
1.2 策划的定义与原理 .....	007
1.2.1 建筑策划的定义 .....	007
1.2.2 建筑策划与规划的关系 .....	008
1.2.3 建筑策划与建筑设计的关系 .....	010
1.2.4 建筑策划的领域 .....	014
1.2.5 建筑策划的特性 .....	016
1.2.6 建筑策划的构成框架 .....	019
1.3 建筑策划的内容与步骤 .....	020
1.3.1 建设目标的确定 .....	020
1.3.2 建设项目外部条件的把握 .....	021
1.3.3 建设项目内部条件的把握 .....	022
1.3.4 建设项目的动态构想——抽象空间模式及构想表现 .....	023
1.3.5 建设项目运作方法和程序的研究 .....	026
1.3.6 建筑策划的步骤概述 .....	026
2 建筑策划的演进与在中国的本土化 .....	029
2.1 建筑策划在全球的发展演进 .....	029
2.1.1 全球与行业中的建筑策划 .....	029
2.1.2 建筑策划的相关政策与法规 .....	031
2.1.3 职业教育中的建筑策划 .....	032
2.1.4 建筑策划的团队与工具 .....	033

2.1.5	建筑策划作为职业建筑师的基本技能 .....	036
2.2	建筑策划在中国的定位与发展 .....	039
2.2.1	中国建筑师的国际化 .....	039
2.2.2	外国建筑师在华实践 .....	042
2.2.3	建筑策划研究的本土化进程 .....	044
2.2.4	建筑策划——建筑师的职责与责任 .....	049
2.2.5	建筑策划——建筑设计文化创作的保障 .....	050
3	建筑策划的方法 .....	053
3.1	建筑策划方法的误解与概念界定 .....	054
3.1.1	传统方法的三点误解 .....	054
3.1.2	方法论层面下概念的界定 .....	055
3.2	建筑策划的方法 .....	056
3.2.1	早期的问题搜寻及其局限性 .....	056
3.2.2	矩阵法 .....	061
3.2.3	SD法——语义学解析法 .....	063
3.2.4	模拟法及数值解析法 .....	068
3.2.5	多因子变量分析及数据化法 .....	073
3.2.6	AHP法——层级分析法 .....	079
3.2.7	策划评价、使用后评估与建筑性能评价 .....	083
3.2.8	大数据方法及在建筑策划中的应用 .....	088
3.3	建筑策划步骤的展开 .....	092
3.3.1	目标规模的构想方法 .....	092
3.3.2	外部条件的调查与把握方法 .....	096
3.3.3	内部条件的调查与把握方法 .....	100
3.3.4	空间构想 .....	105
3.3.5	空间构想的预测和评价 .....	127
3.3.6	规模的经济预测和评价——经济策划 .....	132
3.3.7	技术构想 .....	139
3.3.8	结论的归纳及报告的拟定 .....	144
3.4	建筑策划的决策体系及模糊判断 .....	145
3.4.1	建筑策划与决策 .....	145
3.4.2	管理科学中的模糊决策方法 .....	148
3.4.3	模糊决策理论背景下的建筑策划方法框架（认识论层面） .....	149
3.4.4	建筑策划模糊决策工具的优势（方法论层面） .....	152

4	建筑策划与设计 .....	156
4.1	建筑策划操作体系 .....	156
4.1.1	建筑策划操作体系的理解 .....	156
4.1.2	建筑策划的知识储备体系 .....	159
4.1.3	建筑策划的过程组织体系 .....	162
4.1.4	建筑策划的支撑保障体系 .....	173
4.2	建筑策划项目与研究 .....	174
4.2.1	办公建筑策划——以三个办公建筑策划项目为例 .....	174
4.2.2	档案馆建筑策划——中国第一历史档案馆项目前期策划研究 .....	181
4.2.3	体育场馆建筑策划——赛后利用研究 .....	190
4.2.4	住宅室内空间环境策划的调查评价研究 .....	196
4.2.5	居住环境策划研究 .....	219
4.2.6	日本近代建筑视觉环境及古典建筑语汇利用的研究 .....	227
4.2.7	北京旧城居住区改造建筑策划研究 .....	237
4.2.8	嘉兴科技城空间策划研究案例 .....	251
4.3	建筑策划思想指导下的建筑设计 .....	262
4.3.1	2008年北京奥运会柔道跆拳道馆 .....	262
4.3.2	清华科技园科技大厦——策划与建筑设计的融合 .....	279
4.3.3	金沙遗址博物馆 .....	287
4.3.4	华山游客接待中心 .....	295
5	建筑策划的再思考 .....	302
5.1	建筑策划的外延思考 .....	302
5.1.1	建筑策划与空间论 .....	302
5.1.2	建筑策划与建筑商品化 .....	309
5.1.3	建筑策划与其他学科的融合 .....	311
5.2	我国建筑策划发展状况与面临的主要问题 .....	312
5.2.1	我国建筑学进程的断层与建筑策划的产生背景 .....	312
5.2.2	建筑策划在我国建筑理论及实践中的重要地位 .....	315
5.2.3	我国的建筑可行性研究与建筑策划发展状况 .....	317
5.2.4	我国建筑策划的主要问题 .....	319
5.3	建筑策划与城镇化发展的保障 .....	322
5.3.1	建筑策划与城市规划的新潮流 .....	323
5.3.2	新型城镇化背景下建筑策划的统一性与多样性 .....	326
5.3.3	在城镇化过程中以人和环境为出发点的建筑策划立场 .....	330

5.4 建筑策划与教育 .....	331
5.4.1 美日建筑策划教育体系 .....	331
5.4.2 我国建筑策划教育现状 .....	333
5.4.3 通过建筑策划课程促进建筑师职业化教育 .....	335
结语 .....	340
参考文献 .....	343
致谢 .....	347

# Contents

## Preface

<b>1</b>	<b>Raise of the question and definition of architectural programming</b>	<b>001</b>
1.1	Background of contemporary architecture development and raise of the question	001
1.1.1	Brief review of architecture development	001
1.1.2	Architecture system under human settlements science	001
1.1.3	Architectural programming—raise of the question	002
1.1.4	Evolution and specification of architectural programming concept	006
1.2	Definition and principle of programming	007
1.2.1	Definition of architectural programming	007
1.2.2	Relevance between architectural programming and urban planning	008
1.2.3	Relevance between architectural programming and architectural design	010
1.2.4	Domain of architectural programming	014
1.2.5	Characteristics of architectural programming	016
1.2.6	Framework of architectural programming	019
1.3	Content and steps of architectural programming	020
1.3.1	Determination of construction target	020
1.3.2	Grasping of external architecture construction conditions	021
1.3.3	Grasping of internal architectural construction conditions	022
1.3.4	Dynamic idea of construction project—abstract spatial model and vision performance	023
1.3.5	Research on operating methods and processes of construction project	026
1.3.6	Overview of architectural programming process	026
<b>2</b>	<b>Evolution and localization of architectural programming in China</b>	<b>029</b>
2.1	Evolution of architectural programming globally	029
2.1.1	Architectural programming globally and in the industry	029
2.1.2	Relevant policies and regulations of architectural programming	031
2.1.3	Architectural programming in professional education	032

2.1.4	Teams and tools of architectural programming	033
2.1.5	Architectural programming as basic skill of professional architects	036
2.2	Orientation and development of architectural programming in China	039
2.2.1	Internationalization of Chinese architects	039
2.2.2	Practice of foreign architects in China	042
2.2.3	Localization process of architectural programming research	044
2.2.4	Architectural programming—duty and responsibility of architects	049
2.2.5	Architectural programming—guarantee of architectural creation	050
<b>3</b>	<b>Methods of architectural programming</b>	<b>053</b>
3.1	Misunderstanding and concept definition of architectural programming	054
3.1.1	Three misunderstandings of traditional methods	054
3.1.2	Concept definition from the methodology level	055
3.2	Methods of architectural programming	056
3.2.1	Early problem seeking and its boundedness	056
3.2.2	Matrix method	061
3.2.3	SD method—method of semantic differential	063
3.2.4	Simulation and numerical analytic method	068
3.2.5	Multivariate analysis and digitalization method	073
3.2.6	AHP method—analytical hierarchy process	079
3.2.7	Programming evaluation, post-occupancy evaluation and performance evaluation	083
3.2.8	Big data method and its application in architectural programming	088
3.3	Steps of architectural programming procedure	092
3.3.1	Suggestion of goal scale	092
3.3.2	Investigation and grasping of external conditions	096
3.3.3	Investigation and grasping of internal conditions	100
3.3.4	Spatial imagination	105
3.3.5	Prediction and evaluation of spatial imagination	127
3.3.6	Economic programming—economic prediction and evaluation of scale	132
3.3.7	Technology proposition	139
3.3.8	Conclusion induction and report designing	144
3.4	Decision-making system and fuzzy judgement of architectural programming	145
3.4.1	Architectural programming and decision making	145
3.4.2	Fuzzy judgement method in management science	148
3.4.3	Framework of architectural programming under fuzzy decision theory	

	( on epistemology level ) .....	149
3.4.4	Advantages of fuzzy decision tools in architectural programming ( on methodology level ) .....	152
<b>4</b>	<b>Architectural programming and designing .....</b>	<b>156</b>
4.1	Operating system of architectural programming .....	156
4.1.1	Understanding of architectural programming operating system .....	156
4.1.2	Knowledge reserve system of architectural programming .....	159
4.1.3	Process organizing system of architectural programming .....	162
4.1.4	Support and guarantee system of architectural programming .....	173
4.2	Architectural programming projects and researches .....	174
4.2.1	Architectural programming in office buildings—three office building programming projects for example .....	174
4.2.2	Architectural programming in archives buildings—the first historical archives of China for example .....	181
4.2.3	Architectural programming in gymnasium buildings—post-games use research	190
4.2.4	Evaluation and research of residential interior space programming .....	196
4.2.5	Living environment programming research .....	219
4.2.6	Research of visual environment and classic architecture language use in Japanese modern architecture .....	227
4.2.7	Beijing urban residential area renewal programming research .....	237
4.2.8	Example of space programming in Jiaxing science city .....	251
4.3	Architectural design under guidance of architectural programming theory	262
4.3.1	Judo and Taekwondo gymnasium for the 2008 Beijing Olympics .....	262
4.3.2	Science building in Tsinghua Science Park—combination of architectural programming and designing .....	279
4.3.3	Jinsha site museum .....	287
4.3.4	Huashan Mountain tourist center .....	295
<b>5</b>	<b>Rethinking of architectural programming .....</b>	<b>302</b>
5.1	Extended thinking of architectural programming .....	302
5.1.1	Architectural programming and spatial theory .....	302
5.1.2	Architectural programming and architecture commercialization .....	309
5.1.3	Combination of architectural programming and other science fields .....	311
5.2	Developments and main problems of architectural programming in China	312
5.2.1	Discontinuity of Chinese architecture and background of architectural	

programming .....	312
5.2.2 Important position of architectural programming in Chinese architecture theories and practices .....	315
5.2.3 Developments of feasibility study and architectural programming in China···	317
5.2.4 Main problems of Chinese architectural programming·····	319
5.3 Guarantee of architectural programming and urbanization development···	322
5.3.1 New trends of architectural programming and urban planning·····	323
5.3.2 Unity and diversity of architectural programming under new urbanization background .....	326
5.3.3 The human and environment oriented architectural programming position in urbanization process .....	330
5.4 Architectural programming and education .....	331
5.4.1 Architectural programming education system in America and Japan .....	331
5.4.2 Current situation of Chinese architectural programming education .....	333
5.4.3 Promote professional architect education through architectural programming courses .....	335
<b>Conclusion</b> ·····	<b>340</b>
<b>References</b> .....	<b>343</b>
<b>Acknowledgements</b> .....	<b>347</b>



# 1 问题的提出与建筑策划的定义

## 1.1 当今建筑学发展的背景与问题的提出

### 1.1.1 建筑学发展的简要回顾

原始人类最早栖身于洞穴。《韩非子·五蠹》中有记载：“上古之世，人民少而禽兽众，人民不胜禽兽虫蛇，有圣人作，构木为巢，以避群害。”随着农业的发展，人类开始定居，以土石草木等天然材料建造简易房屋。这是人类最早的把自然环境改造成为适于居住的人工环境的所谓建筑活动。人们在这种有意识地创造环境的活动中，积累知识，总结经验，不断创新，逐步形成了建筑学这门学科。建筑学与人类同时产生，同时发展，它诞生于人类为生存而改造自然的创作活动中，更为人类改造自然而服务。

“建筑学是研究建筑物及其环境的科学。它旨在总结人类建筑活动的经验，以指导建筑设计创作，进行形体环境的创造。它既包括营造活动中的技术、原理，又包含时代风格的艺术体现，是艺术和技术的系统知识。”（《中国大百科全书》建筑分册）随着社会的发展，科学技术的日新月异，城镇化进程的加快，建筑学也前所未有地拓宽着它的领域。社会学、环境学、城市学、环境行为心理学、生态学、人体工效学、市场经济学、系统工程学、数据科学等都逐步渗入建筑学这个古老的学科中。传统的建筑学正发生着变化，不仅在理论体系上越来越多地与自然科学、人文艺术学相融合，更在方法与技术层面，与信息论、运筹学、统计学等近代科学方法，以及当代计算机等高科技手段相结合，进入了一个更新与再发展的新时期。

### 1.1.2 人居科学架构下的建筑学体系构成

建筑活动是人类文明发展的最重要的活动之一。古典的建筑学是以建筑设计为核心，将其作为一种技艺，积累经验，制定法式。它包括建筑构造、建筑历史、设计规范、建筑技术等分支，是一门古老的综合学科。建筑科学从我们的祖先开始有意识地进行简单的营造，积累经验和师徒传承，发展到今天已经形成了由建筑学、城乡规划、风景园林三个一级学科和建筑科学技术这个二级学科等组成的系统科学。

传统建筑学科的研究对象包括建筑物、建筑群、室内家具设计，以及城市村镇和风景园林的规划设计。随着建筑学科的发展，城乡规划学和风景园林学逐步从建筑学中分化出来，成为相对独立的学科。